

## Gerechtigkeit ins Eurosystem bringen



Prof. Harald Bolsinger richtete am 01.12.2021 - mit Bezug auf die europäische Petition 429/2017 - einen Appell an den Petitionsausschuss der Europäischen Union, endlich die Einhaltung der Charta der Grundrechte bei der EZB durchzusetzen. Mit der Petition wird die EZB aufgefordert, ihre Politik des Ankaufs von Wertpapieren menschenrechts- und nachhaltigkeitskonform zu gestalten.

## Prof. Dr. Harald Bolsinger – Update on 1.12.2021 Petition 0429/2017: Key Points to consider

### The Problem: Still unchanged!

#### ECBs core business does still not take EU Fundamental Rights account

- The ECB still seemingly becomes owner of assets that undermine the EU Charter Fundamental Rights with severe ethical controversies
- All eligible marketable assets (16 trillion € in Q3/2021) and all asset purchases lack the securing of fundamental rights at all!

=> ECB is still part of **financing** fundamental rights violations.

=> This stabilizes and **enhances injustice in the EU.**

### Change & Insights: Justice needed!

Int. conference of  
on 13.10.2021



at  
GOETHE  
UNIVERS  
FRANKFURT A

- Latest ECB strategy change shows by climate risk consideration, that ...
  - ... the ECB knows about their power to impact real world actions by strategic assets purchase (there is no such thing like “market neutrality”)
  - ... only a fragment of the whole normative responsibility of the ECB is considered selectively by them
- The mandate of striving for price stability must not override other EU regulation (e.g., also the Paris Climate Agreement)

### Bring justice into the Eurosystem: By detailed Transparency to the Parliament.

#### Make the ECB report on fundamental rights compliance explicit all their assets to the EU Parliament regularly

- You are the Guardians of the Charter of Fundamental Rights: **Please** inform you in detail if ECBs assets comply with our codified European values.
- “ECB is accountable for its policies, including through regular reporting and dialogue with the European Parliament (Article 284 TFEU).”

Der ordnungspolitische Rahmen der EU-Grundrechtscharta ist seit dem Vertrag von Lissabon gültiges Recht - auch für die EZB! Seit 2017 beschäftigt sich der EU-Petitionsausschuss mit der Umsetzung dieser einfachen Wahrheit. Am 1.12.2021 hatte der Petitionsausschuss des Europäischen Parlaments eine weitere Gelegenheit, endlich Gerechtigkeit für alle Finanzmarktakteure herzustellen und der Europäischen Zentralbank zu verdeutlichen, dass die EU-Grundrechtscharta auch bei all ihren Geschäften einzuhalten ist. Nachhaltigkeit im Finanzmarkt ist nicht allein durch die Geschäftsbanken umzusetzen, sondern erfordert zuallererst eine glaubwürdige Zentralbank, die als gutes Beispiel voran geht, anstatt sich herauszureden. Nicht nur Klimaschutz ist relevant, sondern alle Bereiche, die schon 1999 verbindlich in der Grundrechtscharta fixiert wurden!

Die gesamte Rede können Sie hier abrufen:

**English:**

[https://multimedia.europarl.europa.eu/en/event\\_20211201-1645-COMMITTEE-PETI\\_vd?start=20211201155114&end=20211201163030](https://multimedia.europarl.europa.eu/en/event_20211201-1645-COMMITTEE-PETI_vd?start=20211201155114&end=20211201163030)

**Deutsch**

[https://multimedia.europarl.europa.eu/de/event\\_20211201-1645-COMMITTEE-PETI\\_vd?start=20211201155114&end=20211201163030](https://multimedia.europarl.europa.eu/de/event_20211201-1645-COMMITTEE-PETI_vd?start=20211201155114&end=20211201163030)